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سرمقاله

لزوم انتصاب و معرفی سخنگوی 
ویژه برای جریانات اخیر کشور

ادامه از صفحه یک
به عبارتی وضعیت خاص ایشان به لحاظ بروز 
ماجرای قضایی ای که بر فرزندشان گذشته است 
و  کلمات  بر  تواند  می  که  ای  شناسی  معانی  و 
جملات اخیر نامبرده مترتب باشد، آن چنان شفاف 
و گویاست که هر صاحب قلمی را از پرداختن به 
بدیهیاتی این چنین زنهار می دهد؛ چرا که مصداق 
بارز برشمردن معایب و نقاط ضعف فردی ست 
و  عیان  همگان  بر  آفتاب  روشنای  همچون  که 

برملاست.
جناب  از  را  استدلال  و  گفتار  نوع  این  البته 
میرسلیم بیش از این نیز شاهد بوده ایم )و طبعاً 
لزوم سکوت به واسطه حفظ شأن و وزانت قلم از 

سوی منتقدین(.
ایشان در مقام دفاع از فرزندشان، داستان آن 
چه بر وی رفته است را تا سطح فیلم های دراماتیک 
هندی تقلیل داده و توصیف می نماید. البته  قلباً 
میرسلیم  جناب  آقازاده  پرونده  قضایی  فرجام  از 
خوش  وقتم، اما ای کاش احساسات و نگرش پدرانه 
اشان شامل تمامی فرزندان بازداشت شده حوادث 
اخیر نیز باشد. عزیزانِ  پدران و مادرانی که در حال 
حاضر اکثراً از گستره سنی یکی دو سال کمتر یا 
بیشتر از سن دلبند جناب میرسلیم هنگام رسیدگی 

وقت به پرونده اشان در دستگاه قضا برخورداند.
و  سخنان  از  برخی  می شود  خاطرنشان 
بستن  مانند  شده  اظهار  اخیراً  موضع گیری ها 
تنگه هرمز یا آتش به اختیار بودن مردم و… یک 
ضرورت حاد را مطرح می سازند: »تعیین و معرفی 
یک سخنگوی ویژه برای اطلاع رسانی حوادث اخیر 

و نیز مسائل مرتبط با آن.«
به رغم آن که در حال حاضر اکثر نهادهای کشور 
سخنگوی خاص خود را دارند، پیشنهاد می شود 
شخص مناسبی به عنوان سخنگوی رسمی جریانات 
اخیر کشور منصوب و سایرین – در هر پست و 
مقامی – از اظهار فضل و نظر غالباً هزینه زا در 
خصوص موضوعات و حواشی مبتلابه کشور – چه 
در عرصه های داخلی چه بین الملل – به شدت منع 

شوند.
اینکه  »ارزش  می شود:  خاطرنشان  پایان  در 
شخصی قادر باشد به هفت طریق سکوت اختیار 
کند، کمتر از سخن گفتن به هفت زبان زنده دنیا 

نیست«.

خبر

اخبار

ظرفیت غنی سازی به بیش از دو 
برابر کل تاریخ رسیده است

رئیس سازمان انرژی اتمی در دیدار با اعضای 
اقدام  قانون  گفت:  مجلس  راهبردی  فراکسیون 
راهبردی، قانون خوبی برای توسعه صنعت هسته 
ای بود و امروز اجرای این قانون غنی سازی را به 
سطحی رساند که در حال حاضر ظرفیت غنی سازی 
کشور به بیش از دو برابر کل تاریخ این صنعت 

رسیده است.
شورای  مجلس  راهبردی  فراکسیون  اعضای 
اسلامی با حضور در سازمان انرژی اتمی و دیدار با 
رئیس و متخصصان و مدیران این سازمان از نزدیک 
در جریان پیشرفت های صنعت هسته ای و آخرین 
با  فنی و سیاسی در خصوص مذاکرات  تحولات 
طرف های خارجی و همچنین تاثیرات اجرای قانون 

اقدام راهبردی مصوب مجلس قرار گرفتند.
رئیس  میرتاج الدینی،  دیدار  این  ابتدای  در 
و  یاد  گرامیداشت  در سخنانی ضمن  فراکسیون 
خاطره شهدای هسته ای گفت: با توجه به نزدیکی 
به ایام بررسی لوایح بودجه و برنامه و نگاه راهبردی 
اعضای فراکسیون به موضوعات کشور بر آن شدیم 
تا طی جلسه ای از نزدیک با پیشرفت ها و البته 
آشنا  اتمی  انرژی  سازمان  انتظارات  و  مطالبات 

شویم.
وی افزود: با وجود تلاش دشمنان برای خاموش 
کردن مشعل فروزان دانش و فناوری هسته ای 
این  در  ثمرات جدیدی  کشور، همه ساله شاهد 
و  هستیم  داخلی  متخصصان  به دست  صنعت 
شهدای هسته ای با خون خود حق مسلم صنعت 

هسته ای صلح آمیز مارا اثبات کردند.
نماینده مردم تبریز تاکید کرد: ما از حق  هسته 
ای خود کوتاه نمی آییم و با وجود دشمنی ها و 
مانع تراشی های غرب و شرق دنیا، در راه کسب 
دانشمندان  تلاش  با  ای  فناوری هسته  و  دانش 
ایرانی به جایی رسیدیم که هم به دانش بومی و هم 

بازدارندگی دست پیدا کردیم.
این نشست محمد اسلامی، معاون رئیس  در 
جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی اظهار داشت: 
توسعه  برای  خوبی  قانون  راهبردی  اقدام  قانون 

صنعت هسته ای بود و بخوبی اجرا شده است.
به  را  سازی  غنی  قانون  این  اجرای  افزود:  وی 
غنی  ظرفیت  حاضر  حال  در  که  رساند  سطحی 
این  تاریخ  برابر کل  دو  از  بیش  به  سازی کشور 

صنعت رسیده است.
بنا بر گزارش خانه ملت، معاون رییس جمهور 
گفت: سند جامعی برای پیشرفت صنعت و ایجاد 
ظرفیت بومی در سطح صنایع کشور تدوین شده 
است که بر اساس آن برنامه های سازمان پیش 

می رود.
وی با بیان اینکه انرژی هسته ای و تولید برق 
اتمی صرفه جویی اقتصادی زیادی برای کشور 
داشته و در کاهش مصرف سوخت فسیلی و 
تجدید ناپذیر و مشکلات محیط زیستی موثر 
است، گفت: در صورت توجه به این موضوع 
می توان منابع خوبی برای توسعه دانش هسته 
ای و کمک به بخش های دیگر نظیر پزشکی و 
کشاورزی تأمین کرد. البته توجه به سهم بودجه 
عمرانی سازمان که سال ها مغفول مانده است 
در فصل بودجه نیز یکی از مطالبات ما از دولت 

و مجلس محترم است

 صحبت های رئیسی
در جلسه فوق العاده هیات دولت

رئیس جمهور حضور بانشاط و صمیمی مردم 
را  خود  دولت  از  استقبال  در  جنوبی  خراسان 
پیوند  و  دلبستگی  نمایش  باشکوه  جلوه های  از 
قشرهای مختلف به انقلاب و نظام اسلامی دانست 
و با تشکر از حضور انقلابی مردم بر اجرای سریع و 

کامل مصوبات این سفرها تاکید کرد.
جلسه  در  دیروز  صبح  رئیسی  ابراهیم  سید 
فوق العاده هیئت دولت با اشاره به سفر دو روزه به 
استان خراسان جنوبی، حضور بانشاط و صمیمی 
جلوه های  از  را  خود  دولت  از  استقبال  در  مردم 
باشکوه نمایش دلبستگی و پیوند قشرهای مختلف 
به انقلاب و نظام اسلامی دانست و با تشکر از حضور 
انقلابی مردم بر اجرای سریع و کامل مصوبات این 
سفرها تاکید کرد. رئیس جمهور صداقت در گفتار 
و رفتار مسئولان را از عوامل مهم اعتمادسازی در 
جامعه برشمرد و گفت: در کنار تلاش بی وقفه 
و بکارگیری سازوکارهای موثر در حل مشکلات، 
مسائل،  درست  و  بهنگام  تبیین  و  روشنگری 
گره های ذهنی افکارعمومی را می گشاید و فرصت 
 موج سواری و دروغ پردازی را از دشمنان می گیرد.

رئیسی از دولتمردان خواست در دفاع از حقوق 
مردم و مقابله با سودجویی ها و سودجویان تمام قد 
در میدان باشند و اگر در مواردی انجام این وظیفه 
امکان پذیر نبود دلایل آن را برای مردم و مراجع 

ذیصلاح تشریح کنند.

برگزاری چهارمین جلسه دادگاه 
هواپیمای اوکراینی

جلسه  چهارمین  آذر«  »شنبه ۲۶  دیروز  صبح 
 ۷۳۷ هواپیمایی  سقوط  پرونده  به  رسیدگی 
اوکراینی با حضور متهمان، وکلای متهمان، وکلای 
جانباختگان و نماینده دادستان به ریاست قاضی 
تهران،  استان  نظامی  دادگاه  در  مهرانفر  ابراهیم 

برگزار شد.
قوه  رسانه  مرکز  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
چهارمین  آذر«   ۲۷ »شنبه  امروز  صبح  قضائیه، 
جلسه رسیدگی به پرونده سقوط هواپیمایی ۷۳۷ 
کشور اوکراین در حالی برگزار شد که 10 متهم از 
رده های مختلف نظامی در آن حاضر بودند. در 
ابتدای جلسه دادگاه، قاضی مهرانفر در خصوص 
گذشته  جلسه  در  گفت:  دادگاه  برگزاری  روند 
کیفرخواست پرونده قرائت شد و بعد هم تعدادی 
اظهارات خودشان  از وکلای خانواده جانباختگان 
را بیان کردند. وی افزود: در اظهارات جلسه قبل 
وکلای شاکیان به نکاتی اشاره داشتند که در حال 
بررسی است و مطمئن باشید به همه نکات توجه 
خواهد شد. قاضی مهرانفر تاکید کرد: این دادگاه 
مصمم است بر اساس انصاف و عدالت دادرسی 
عادلانه ای داشته باشد و به هیچ وجه از مرز بی 
طرفی خارج نشود. در ادامه جلسه قاضی مهرانفر 
از  جایگاه  به  پرونده  شاکیان  وکلای  از  دعوت  با 
و  پرونده صحبت  در خصوص  تا  آن ها خواست 
که ۶  کنند  مطرح  دادگاه  در  را  نظراتشان  نقطه 
نفر از آن ها با حضور در جایگاه به ایراد نظرات 
خود پرداختند. سپس متهم ردیف اول به جایگاه 
فراخوانده شد و توضیحاتی را درباره روز حادثه و 
نحوه عملکرد خود بیان کرد. همچنین در جریان 
جلسه متهمان دیگر پرونده هم به بیان توضیحاتی 
این جلسه دادگاه حدود ۴ ساعت به  پرداختند. 
طول انجامید و قاضی مهرانفر با اعلام زمان جلسه 

بعدی دادگاه ختم جلسه را اعلام کرد.

آیین نامه تجمعات قانونی به زودی 
نهایی می شود

برگزاری  نامه  آیین  گفت:  سیاسی  فعال  یک 
تجمعات قانونی به زودی نهایی شده و به اجرا در 

می آید.
ایسنا  با  وگو  گفت  در  کنعانی مقدم  حسین 
،درباره نشست اخیر دفتر سیاسی وزارت کشور 
بررسی  برای   ایران  احزاب  خانه  نمایندگان  با 
پیش نویس آیین نامه تجمعات قانونی، اظهار کرد: 
در این جلسه پیش نویس آیین نامه ای که تهیه شده 
اصلاح طلب،  جریان  سه  نمایندگان  توسط  بود، 
اصولگرا و مستقل خانه احزاب بررسی شد. من 
معتقدم اقدام بسیار خوبی از سوی وزارت کشور 
انجام شد و امیدوارم زودتر این آیین نامه اجرایی 
شود. وی خاطرنشان کرد: اکنون وزارت کشور در 
حال نهایی کردن آیین نامه برای اجرای این قانون 
بررسی  و  مشورت  با  نامه  آیین  این  البته  است. 
نهادهای نظامی، انتظامی، شورای امنتی کشور  و 

شورای عالی امنیت ملی تهیه شده است.
این  براساس  داد:  ادامه  سیاسی  فعال  این 
برگزاری  برای  تهران  در  ملی  احزاب  آیین نامه، 
وزارت  سیاسی  معاونت  از  باید  قانونی  تجمعات 
کشور و احزاب استانی مجوز خود را از استانداری ها 
و فرمانداری ها دریافت کنند. نیروی انتظامی هم 

مسئول تامین امنیت تجمعات خواهد بود.

وزیر  یا  و  ورزشی  فدراسیون های  رئیس  اگر 
ورزش می خواستند ده توئیت طی هفته های اخیر 
بنویسند، احتمالا یکی از توئیت ها درباره آلودگی 
هوای تهران و وضعیت خطرناک آن طی دست کم 
ده روز گذشته بود، اما اگر بروید ده توئیت آخر 
شهردار تهران را ببینید، چهار توئیتش درباره فوتبال 

و تیم ملی است.
در واقع علیرضا زاکانی نه فقط در اکانت شخصی 
درباره  جدی  شکل  به  هم  رسانه ها  در  حتی  که 
آلودگی هوای این روزها اظهارنظر و یا گزارشی ارائه 

نداده است.
شاید به همین خاطر است که عضو شورای شهر 
همین  به  با خبرآنلاین نسبت  گفت وگو  در  تهران 
زاکانی،  »آقای  می گوید:  و  می کند  انتقاد  موضوع 
از سوی  که  بود  گفته  این  از  پیش  تهران،  شهردار 
رئیس جمهور مسئولیت گرفته که درباره آلودگی هوای 
تهران مسئول مستقیم باشد، اما بعدها هیچ خبری از 
این مسئولیت پذیری نشد، به ایشان تذکر هم داده ایم 
اما حالا گفته می شود که وظیفه این کار فقط بر عهده 

شهرداری تهران نیست و یک کار ملی است.«
جالب است که در همین خصوص ناصر امانی،  
عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
حتی تذکر مکتوب هم به شهردار تهران داده و در 
نامه ای که رسانه ای شده نوشته است: با توجه به 
اینکه جنابعالی چند بار فرموده اید از طرف ریاست 
محترم جمهوری مسئولیت مقابله با آلودگی هوا 
در شهر تهران به شما واگذار شده و از طرفی طی 
هفته های اخیر با افزایش میزان آلودگی هوا در شهر 
تهران مواجه هستیم و برابر گزارش شرکت کنترل 
ابتدای  از  تهران شاخص  هوای شهرداری  کیفیت 
است،  بوده   100 عدد  بالای  مرتب  جاری  هفته 
مقتضی است دستور فرمایید اقدامات شاخص یک 
سال اخیر در این زمینه را که توسط نهادهای ذیربط 
در شهر تهران با مسئولیت و نظارت جنابعالی انجام 

شده است را کتباً اعلام کنند.
شاید به همین خاطر است که مهدی پیرهادی، 
عضو دیگر شورای شهر تهران می گوید:» ما خودمان 
هم خسته شده ایم از اینکه این همه درخصوص این 
قانون و اجرای آن از سوی دستگاه های مرتبط، پیگیری 

و مطالبه داشته ایم، به نتیجه هم نرسیده ایم.«
کمیسیون  رییس  عباسی،  مهدی  که  آنجا  یا  و 
شهرسازی شورای شهر تهران به خبرآنلاین می گوید: 
اعتبارات  در   1۴01 سال  برای  ششم  شهر  شورای 
خاص برای شهرداری عدد قابل توجهی )بیش از 1۸ 

هزار میلیارد تومان( برای توسعه ناوگان حمل و نقل 
عمومی پیش بینی کرد.

او ادامه می دهد:»ما گله ای از شهرداری داریم، 
به شهرداری اعلام کردیم اولویت خودش را درباره 
پروژه های عمرانی شهر از روی زمین به زیرزمین، 
توسعه  سمت  به  بزرگراهی  عمرانی  پروژه های  از 
برای شورای  این مسئله  ببرد،  حمل ونقل عمومی 
شهر ششم اولویت اول است. در نتیجه امیدوارم 
نگاهی که در شورای ششم و  از  بتواند  شهرداری 
جود دارد و اعتبارات خوبی که در نظر گرفته شده 
است بهره بیشتری ببرد. ما امسال علاوه بر بودجه 

سالیانه فقط ۵ هزار میلیارد تومان اعتبار مازاد برای 
حمل و نقل در اختیار شهرداری قرار دادیم. شورای 
شهرداری  اختیار  در  استثنایی  فرصت  یک  شهر 
قرار داده و شهرداری می تواند از این فرصت بهتر 

استفاده کند.«
دغدغه های شهردار تهران چیست؟

که  خودش  اخیر  ماه  دو  توئیت های  در  زاکانی 
حدود ده توئیت است، چهار بار درباره فوتبال و تیم 
ملی نوشته است، اما طی دو هفته اخیر که آلودگی 
هوای تهران به حداکثر رسیده، هیچ اشاره ای به این 

موضوع و دادن گزارش و توضیحی نکرده است.

در گفت وگو با رسانه ها هم فقط یک بار، آن هم در 
ابتدای آذر ماه،  در پاسخ به خبرنگاران درباره آلودگی 
مستقیم  »مسئولیت  است:  گفته  تهران  هوای 
مقابله با آلودگی هوا با شهرداری تهران نیست و ۲۲ 
دستگاه در این زمینه مسئولیت دارند.« البته ماه 
آذر برای شهردار تهران، ماه پرخبری بوده، خصوصا 
و  و سخنانش  دانشگاه شریف رفت  به  که  روزی 
جایی  شد.  پرحاشیه  بسیار  دانشجویان  واکنش 
که در بخشی از سخنانش به دانشجویان دانشگاه 
پیشنهاد می کنم  شریف گفت: من دکتر هستم؛ 

زیاد فریاد نزنید چون گلویتان درد می گیرد!

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به عدم تحقق برنامه های 
سوم تا ششم توسعه با تأکید بر لزوم مسئله محوری در تدوین 
که  مشکلاتی  همه  وجود  با  گفت:  کشور  توسعه  هفتم  برنامه 
داریم با یک برنامه پنج ساله که به صورت مسئله محور و منطبق 
بر ظرفیت های کشور نوشته شود، ثبات اقتصادی در کشور برقرار 

می شود.
نشست  در  اسلامی  شورای  مجلس  قالیباف رئیس  محمدباقر 
انقلاب  اعضای شورای مرکزی مجمع جوانان  و  دبیران  سراسری 
اسلامی که شامگاه جمعه برگزار شد، ضمن تسلیت به مناسبت فرا 
رسیدن شهادت حضرت زهرا )س(، با بیان اینکه همه این مشکلاتی 
که الان داریم به این بر می گردد که نظام جمهوری اسلامی یک 
نظام قوی و مقتدر است، تصریح کرد: در حقیقت این حرکت هایی 
که امروز به صورت یکپارچه از رژیم صهیونیستی، آمریکا و اروپا و در 
یک کلام از جبهه غرب می بینیم، به دلیل این است که مهم ترین 
مزاحم بر سر راه خود و مهم ترین قدرتی که در مقابل آن ها ایستاده 
و به صورت مؤثر گام برداشته را انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی 

می دانند.
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان در ادامه سخنان خود عنوان کرد: 
به نظر من دهه اول انقلاب دهه مقاومت نظام مقدس جمهوری 
اسلامی بود، اما بدانید در همان دهه با وجود اینکه تجربه و اقتدار 

ما کمتر بود اما اتفاقات بسیار سخت تر را پشت سر گذاشتیم.
وی با اشاره به تحولات سال ۶0 گفت: ما روزهایی داشتیم که هر 
روز در جبهه ها، دشمن با قدرت به یکی از شهرهای ما حمله می کرد، 
یک بخشی سقوط می کرد، مهماتی که لازم داشتیم نبود، انسجام 
لازم نبود، کسی مانند بنی صدر فرماندهی کل قوا دستش بود، 
نیروهای سپاه و بسیج به این شکل نبودند، تجربه کافی نداشتیم، 
صنعتمان در این حد نبود، انسجام و سازماندهی وجود نداشت 
و... در این شرایط در بهار سال 1۳۶0 منافقان هر روز یک انفجار در 
خیابان ها و در سراسر کشور انجام می دادند و از مسئولان تا افراد 

حزب اللهی که آدم های مؤثر در محلات بودند را ترور می کردند.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: من به عنوان یک راوی از آن 
زمان می گویم در آن برهه دو رکن اساسی مردم باوری و خداباوری 
به  اعتماد  معنای  به  خداباوری  بود؛  حاکم  اسلامی  انقلاب  در 
سنت های الهی در ذهن، روح، روان و جسم همه بود یعنی همه 
مطمئن بودند وقتی برای خدا کار می کنند، خدا تضمین کرده که 
اگر در این راه گام بردارید، پیروز هستید؛ اینکه ما بتوانیم با حداقل 
امکانات در مقابل حداکثر توان دشمن بایستیم باور همه ما بود، 
یعنی فضای انقلاب و روحیه انقلاب این گونه بود و بعد هم در 

عمل این اتفاق افتاد.

رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان در ادامه خاطرنشان کرد: در پی 
همه تحولات این ۴ دهه اما امروز نگاه که می کنیم، می بینیم که 
انقلاب اسلامی و جبهه مقاومت از شبه قاره هند تا حاشیه مدیترانه 

ایستاده و اجازه قدرت نمایی به آمریکا در منطقه را نمی دهد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه ترامپ خود 
اذعان کرد که ما در فشار حداکثری به ایران شکست خوردیم، ادامه 
داد: امروز ما در شرایطی که در بیشترین فشار اقتصادی هستیم 
توانستیم ۶0 میلیارد دلار صادرات در بخش های مختلف انجام دهیم 
و این موضوع در فشارهای موجود نشان دهنده قدرت و حرکت ما 
است اما در مقابل باید بگوییم که ما در حوزه مسائل داخلی مان 
به خصوص در دهه های اخیر در بخش اقتصادی، بحث فرهنگ، 
بحث اجتماعی، در روش حکمرانی مان، به دلیل تضعیف دو اصلی 
که بالاتر اشاره کردم یعنی اعتماد به سنت های الهی و مردم باوری، 

ضعف هایی پیدا کردیم.
قالیباف در تشریح معنای مردم باوری عنوان کرد: مردم باوری 
یعنی اینکه ما قدرت خود را در مردم می بینیم یعنی وقتی رهبر معظم 
انقلاب می فرمایند ایران قوی، ایران قوی به دولت قوی نیست، ایران 
وقتی قوی است که تک تک مردم ایران قوی باشند. مردم باید قوی 
باشند نه دولت به معنای عام. اگر مردم قوی بودند دولت قوی 
است. اگر مردم حضور داشته باشند نتیجه آن این می شود که ما در 

مقابل آمریکا و رژیم صهیونیستی می توانیم بایستیم.
قالیباف در تشریح دو شیوه حکمرانی در کشور به بیان مثالی 
پرداخت و ادامه داد: سال گذشته در سالگرد شهید طهرانی مقدم 

این  در  اکنون  که  پرداختم  نکته  این  بیان  به  هوافضا  در صنایع 
مجموعه در شمال جاده کرج، گیربکس هایی ساخته می شود  که 
از جهت حجمی، تعداد دور و تکنولوژی که در آن به کار گرفته ما را 
جزء  ۵کشور اول دنیا در حوزه موشکی قرار داده است اما در جنوب 
جاده کرج، صنایع خودروسازی کشور قرار دارد که شرایطش را همه 

می دانیم و این دو روش حکمرانی است.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: باید روشن بگویم امروز سه 
قوه ما چه بخواهیم چه نخواهیم تحت تأثیر یک قوه دیگر است 
که این قوه چهارم نظام بروکراسی است که بر هر سه قوه دیگر ما 
مسلط است و مهار و مدیریت آن دست انقلاب اسلامی و نظام 
کجا  هر  که  است  چموشی  اسب  بلکه  نیست،  اسلامی  انقلاب 

خواست می رود و حکمرانی می کند.
رشد  اینکه  بر  مبنی  حاضران  از  یکی  به صحبت  اشاره  با  وی 
اقتصادی مان در سال های اخیر منفی یا صفر بوده، با بیان اینکه 
من به عنوان خدمتگزار شما می گویم می شود اینها را حل کرد و هر 
کسی که گفت نمی شود حل کرد، این سخن را از وی نپذیرید، ادامه 
داد: هر چند ممکن است بحث هایی از مسائل به سیاست خارجی 
ارتباط داشته باشد، اما حتماً در حوزه خنثی سازی، بخشی از آن 
به اقتصاد ما برمی گردد؛ اقتصاد باید مردمی شود، اقتصاد مردمی، 
اقتصاد خصوصی نیست، اقتصاد مردمی، اقتصاد تعاونی نیست و 

به طریق اولی اقتصاد دولتی هم نیست.
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین با اشاره به تحقق ۲۵ تا 
۳0 درصدی برنامه های توسعه سوم، چهارم، پنجم و ششم گفت: 
این میزان تحقق یعنی اگر )برنامه را( رها می کردیم نیز خود به خود 
۲۵ درصد اهداف محقق می شد حتی من می گویم حتی اگر در 
آن دخالت نیز نمی کردیم شاید ۳۵ درصد محقق می شد و چون 

دخالت کردیم ۲۵ تا ۳0 درصد شد.
رئیس قوه مقننه کشورمان با بیان اینکه در اقتصادی که معلوم 
ما  داد:  ادامه  نمی رسیم،  به جایی  پیشران آن کجاست،  نباشد، 
می توانیم 10مسئله را حل کنیم، اما آن 10مسئله باید مسائلی باشند 
که وقتی حل شد، هر کدام 100 مسئله دیگر را حل کنند. ما قادریم 
این کار را انجام دهیم. این کشور سرمایه های مادی و سرمایه های 
انسانی مناسبی برای تحقق این دو موضوع دارد و در یک برنامه پنج 

ساله بدون شک می توانیم به ثبات اقتصادی برسیم.
در پایان این نشست، با حضور رئیس مجلس شورای اسلامی از 

دبیران فعال مجمع جوانان انقلاب اسلامی تقدیر شد.
همچنین در این نشست برخی از دبیران مجمع جوانان انقلاب 
کشور  کنونی  شرایط  درباره  خود  نظرات  نقطه  بیان  به  اسلامی 

پرداختند.

وقتی تهران نفس نمی کشد

آقایشهردارچهمیکند؟
گویا علیرضا زاکانی در روزهایی که هوای تهران خوب و سالم بوده، بارها خودش را از سوی ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، مسئول آلودگی هوای تهران اعلام 

می کرده اما این روزها که چشم، چشم را نمی بیند و نفس ها تنگ شده، در سکوت فرو رفته است.

اقتصادبایدمردمیشودقالیباف در نشست مجمع جوانان انقلاب اسلامی:

زاکانی در 
گفت وگو با 

رسانه ها فقط 
یک بار، آن هم 
در ابتدای آذر 
ماه،  در پاسخ 
به خبرنگاران 

درباره آلودگی 
هوای تهران گفته 
است: »مسئولیت 

مستقیم مقابله 
با آلودگی هوا با 

شهرداری تهران 
نیست و 22 

دستگاه در این 
زمینه مسئولیت 

دارند

سخنگوی شورای نگهبان از ایراد شورا به مصوبه مجلس در مورد طرح بررسی دو مرحله ای 
لایحه بودجه سالانه خبر داد.

هادی طحان نظیف روز شنبه در نشست خبری با تشریح آخرین نظرات شورای نگهبان 
درباره مصوبات مجلس، با اشاره به بررسی طرح اصلاح مواد 1۸0 و 1۸۲ در مورد تغییر سازو 
کار بررسی بودجه های سنواتی که اول باید احکام لایحه بودجه در مجلس تصویب شود و بعد 
از آن جداول بودجه به مجلس ارائه شود، اظهار داشت: این طرح اشکالات و ابهاماتی داشت و 
حکم مذکور در بند های الف و ب مصوبه مجلس با اصل ۹۴ قانون اساسی مغایر شناخته شد.
وی تصریح کرد: با این ساز و کار بررسی لایحه بودجه، در عمل مصوبه ای در دستور کار 
دولت قرار خواهد گرفت که فرایند تقنین را طی نکرده و شورای نگهبان در مورد آن اظهار نظر 

نکرده است؛ لذا این مصوبه مغایر اصل ۹۴ قانون اساسی است.
وی ادامه داد: ایراد بعدی به این لایحه رعایت نشدن مهلت های قانونی بررسی لایحه بودجه 
توسط شورای نگهبان بود؛ شورای نگهبان همیشه در این زمینه با مجلس همکاری می کند اما 
این مصوبه حداقل زمان بندی را برای بررسی لایحه بودجه در شورای نگهبان مدنظر قرار نداده 
بود، اگر به این شکل لایحه بودجه برررسی شود، بررسی لایحه بودجه در شورای نگهبان به 

سال بعد موکول می شد.
طحان نظیف گفت: تاکیداتی در مورد تدوین بودجه در این طرح وجود داشت که محل ایراد 
بود، مشخص نبود کدام دستگاه های سیاست گذار مدنظر مجلس بود ضمن آنکه ایرادات 

دیگری هم وجود داشت. وی ادامه داد: این موارد به مجلس منعکس شد، برخی ایرادات 
رفع شده و برخی ایرادات مثل زمان بندی شورای نگهبان هنوز باقی است. سخنگوی شورای 
نگهبان در نشست خبری در خصوص طرح شفافیت قوای سه گانه گفت: هیئت عالی نظارت، 
شفافیت قوای سه گانه را خلاف سیاست های کلی نظام دانسته است. وی ادامه داد: مجلس بر 
دو مورد از این طرح اصرار دارد که شورای نگهبان آن را نمی پذیرد. بنابراین به نظر می رسد این 
طرح به مجمع تشخیص مصلحت می رود. طحان نظیف در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
دولت در تدوین لایحه انتخابات از این شورا مشورت گرفته است، گفت: خیر ، دولت از شورا 
نگهبان نظری نخواسته است به دلیل اینکه تهیه و تدوین لوایح با دولت است طبیعتا چون 

نظری خواسته نشده جزییاتی وجود ندارد.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: گاهی با مصوباتی روبرو هستیم  که اشکال شورای نگهبان 
فقط رعایت نشدن اصل 1۵ قانون اساسی است یعنی حفظ زبان فارسی در اسناد و متون 
رسمی؛ دولت و مجلس در تدوین و تصویب لوایح و طرح ها دقت کنند تا از واژگان فارسی 

استفاده کنند تا مورد اشکال شورا قرار نگیرد.
وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه افزایش حقوق ها در بودجه 1۴0۲ با توجه به وضعیت تورم 
و دغدغه مردم لحاظ می شود؟ گفت: این موضوع مشخص نیست و باید منتظر ماند تا ببینیم 
لایحه ای که از طرف دولت به مجلس ارسال می شود چگونه است، بعد از تصویب مجلس، 

شورا موضوع را بررسی کرده و اظهار نظر می کند.

طحان نظیف در پاسخ به سئوالی درباره افزایش حقوق ها در لایحه 1۴0۲ و لایحه انتخابات 
اظهار داشت: فعلا چیزی در این  خصوص معلوم نیست چراکه باید دید در لایحه دولت به 

مجلس چه خواهد شد و پس از تصویب مجلس، ما ورود می کنیم.
وی در پاسخ به سوالی درباره اصلاح قانون انتخابات هم گفت: اصلاح قانون در دستور کار 
مجلس است و باید دید اساساً تغییری دارد.به تازگی کلیات طرح اصلاح قانون انتخابات در 
مجلس رد شده بود ولی گویا چهارشنبه هفته گذشته با امضای جمعی از نمایندگان به دستور 
کار برگشت و امیدواریم قانون اصلاحاتی را که لازم دارد، انجام شود و انتخابات سال آینده با 

قانون جدید برگزار شود.
استقبال شورای نگهبان از افزایش دو برابری زمان بررسی صلاحیت نامزدهای انتخاباتی

طحان نظیف در خصوص احتمال افزایش زمان بررسی صلاحیت نامزدهای انتخاباتی از ۶0 
روز به بیش از دوبرابر آن نیز گفت: شورای نگهبان مدام این دغدغه را دارد که حقی از نامزدی 
گرفته نشود و ما زمان کافی برای بررسی صلاحیت ها داشته باشیم بنابراین از این موضوع 

استقبال می کنیم.
وی ادامه داد: طرح مانع زدایی از توسعه صنعت برق مغایر با موازین شرع و قانون اساسی 
شناخته نشد. سخنگوی شورای نگهبان گفت: لایحه موافقتنامه تشویق و حمایت متقابل از 
سرمایه گذاری بین دولت جمهوری اسلامی ایران و دولت جمهوری نیکاراگوئه مغایر با موازین 

شرع و قانون اساسی شناخته نشد.

پاسخ سخنگوی شورای نگهبان در خصوص افزایش حقوق سال آینده
هنوزچیزیمشخصنیست

www.ebtekarnews.com

2


